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El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyora diputada.

Efectivament, estem davant d’una invasió a Europa, una 
guerra i un conflicte que està portant un autèntic desastre, 
una barbàrie que estan patint desenes de milers de perso-
nes i també molts xiquets i xiquetes, desenes de milers de 
xiquets i xiquetes.

Efectivament, el poble valencià és un poble acollidor, 
sempre ho hem dit; però no ens podem quedar mai en 
paraules, hem de demostrar-ho amb fets. I els fets són 
que, del conjunt de xiquets i xiquetes que han fugit de la 
barbàrie, normalment acompanyats per les seues mares, 
alguns no, normalment acompanyats per les seues mares i 
algun familiar més major, que han arribat a l’estat, més del 
35 % els tenim escolaritzats al País Valencià. Som el 10 % 
de la població, aproximadament, 10 %, 11 % i, en canvi, 
estem acollint el triple del que ens tocaria per població. I 
ho fem de bon gust i ho fem no només de bon gust, sinó 
amb totes les condicions, perquè volem que eixos xiquets 
i xiquetes que fugen d’eixa barbàrie tinguen les millors 
condicions possibles per a poder seguir tenint un futur, per 
a poder seguir creixent i per a poder seguir estant creixent 
no només amb llibertat, sinó amb les millors condicions per 
a eixos xiquets i xiquetes.

Miren, ho estem fent, a més a més, en un temps rècord. 
Sabem que no és fàcil adaptar tot un sistema educatiu a 
aquesta quantitat de persones. Parlàvem de dos mil cent, 
dos mil quatre-cents; ahir eren tres mil huit-cents ja els 
xiquets i xiquetes ucraïnesos que tenim escolaritzats al 
nostre país, més de tres mil huit-cents xiquets i xiquetes 
desplaçats que ja estan els centres educatius, que els estem 
atenent i que els estan atenent els magnífics professionals 
de l’educació valenciana.

Durant la pandèmia ho hem repetit moltes vegades, però 
és que ara una altra vegada més. El sistema educatiu valen-
cià, el servei públic educatiu no només dona mostres de la 
seua necessitat, sinó de la seua capacitat d’adaptar-se a tot, 
també amb mesures extraordinàries, evidentment, per part 
de l’administració, però, sobretot, gràcies a tots els profes-
sionals que tenim en cadascun dels centres educatius.

Estan arribant de diferents maneres. Ens arriben pel seu 
compte, per lliure, és la gran quantitat; de fet, s’estan 
concentrant allà on tenim colònies ucraïneses. I també estan 
arribant de forma institucionalitzada. Els estem atenent als 
dos contingents.

A aquells que arriben pel seu compte i que estem atenent ja. 
Mire, hem habilitat, només en Torrevella, més d’onze grups 
extraordinaris, onze aules més de les que hi ha en l’oferta 
habitual, només per atendre els xiquets i xiquetes que estan 
arribant en aquesta situació. Hem arribat a atendre ja a més 
de quatre-cents adults que acompanyen, també fent uns 
cursos específics de llengua perquè es puguen integrar en 
el nostre territori, puguen treballar i puguen buscar un futur 
per a la seua família. Estem també garantint-los el menja-
dor gratuït, menjador gratuït per a totes les persones que 
estan venint desplaçades. 0-3 amb la beca màxima, perquè 

puguen tindre també els seus xiquets i xiquetes de zero a tres 
escolaritzats. Els llibres gratuïts també, evidentment, perquè 
puguen seguir, igual que la resta de xiquets i xiquetes, amb el 
Xarxa Llibres. Hem augmentat els grups i estem fent forma-
cions específiques per a l’atenció a persones desplaçades, 
tant al professorat com a les famílies, també, com deia, amb 
eixe acompanyament lingüístic; un acompanyament lingüís-
tic, per cert, que altres autonomies ens han demanat i que 
estan replicant, parle, per exemple, de Galícia, que està fent 
el que nosaltres els hem compartit, perquè hem sigut els que 
hem hagut d’acudir amb moltíssima més gent. I, efectiva-
ment, necessitem més recursos. Efectivament, necessitem 
que aquells que arriben institucionalitzats no arriben només a 
la nostra terra, que es repartisquen, evidentment, pel conjunt 
de l’estat. Però, sobretot, el que necessitem és que continue 
fent-se aquesta atenció. Mire, sé que me n’aniré del temps 
que em queda, però ho he de dir. Vaig poder visitar i vaig estar 
acompanyant la gent del centre Nuestra Señora del Rosario, 
de Torrevieja. Allí vaig poder vore una cosa que em va colpir, 
i ho dic aixina de clar, i estic segur que a totes les senyories 
també els colpirà. Qui estava ajudant les xiquetes i els xiquets 
que estaven arribant eixe mateix dia eren famílies russes, 
xiquets i xiquetes russos, també ucraïnesos, però russos, 
ajudant els desplaçats d’Ucraïna.

I crec que és el millor exemple, el que està donant el sistema 
educatiu, el que estan donant eixos xiquets i xiquetes, i 
eixes famílies. I el que hauríem d’aconseguir entre totes 
i tots, que ningun xiquet es quede sense l’oportunitat de 
tindre la millor educació possible, fuja de la guerra d’Ucraïna 
i de qualsevol guerra. Perquè estem atenent els que venen 
d’Ucraïna i els que venen d’altres conflictes també del món. I 
que els pobles estiguen units, que els pobles estiguen units, 
més enllà dels interessos dels oligarques, dels dictadors, dels 
autoritaris i dels que tenen el poder. No pot ser que seguis-
quen pagant els de baix els deliris de grandesa dels de dalt. 
I ací, en esta terra, no ho consentirem i acollirem com toca 
totes i cadascuna de les persones que vinguen fugint de 
qualsevol conflicte, d’Ucraïna, de Síria, de Líbia, de Palestina, 
o d’on siga. Perquè és terra d’acollida i volem que els nostres 
xiquets cresquen en llibertat.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.121, formulada pel diputat 
Luis Martínez, del Grup Parlamentari Popular, a la consellera 
d’Innovació, Universitats, Ciència i Societat Digital, sobre les 
mesures per a evitar el retard en la tramitació i el pagament 
de les beques universitàries.

D’acord. Si és tan amable de polsar...

El senyor Martínez Fuentes:

Gràcies, presidenta.

Buenos días, consellera.
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Espero que hoy no nos haga uno de esos ejercicios de esca-
pismo a los que nos tiene acostumbrados, como hizo en el 
último pleno, donde se debatió una moción subsiguiente de 
Ciudadanos relativa a temas universitarios, y usted hizo un 
ejercicio, como le digo, de escapismo y salió de este hemici-
clo. Como demostró su nulo interés sobre los temas univer-
sitarios. También espero que hoy actúe como consellera y, 
ante lo que le voy a plantear, nos dé respuesta y nos dé solu-
ciones en un tema que afecta a los universitarios. Y le digo 
que actúe como consellera, y no como una hooligan socia-
lista, que es como usted actuó en el último acto acadé-
mico que tuvo en la UJI, en la Universidad Jaume I. Donde, 
en un acto académico, repito, se dedicó a criticar al Partido 
Popular, en un acto académico. Por eso le digo que hoy 
espero que me dé una respuesta a cuestiones que afec-
tan y que preocupan a miles de estudiantes universitarios, 
como es el retraso en la resolución y el pago de las becas 
universitarias.

Consellera, por favor, también le pido que no venga ahora 
a contarnos lo de siempre, que, claro, que han aumentado 
mucho las becas. Lógicamente, las han aumentado mucho, 
contando con 11.000 millones de euros más que el último 
presupuesto del Partido Popular, solo faltaría eso, que no 
las hubieran aumentado. Como le digo, usted, durante estos 
años, ha ido engañando con declaraciones diversas sobre 
esa problemática, y sobre promesas que usted ha ido incum-
pliendo de forma reiterada. Por eso, hoy, tras estos años de 
engaños a los universitarios, le pregunto de forma concreta: 
¿qué medidas va a tomar para evitar los retrasos en la 
resolución y pago de las becas universitarias este curso? 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital.

Quan vullga, senyoria.

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

Señor Martínez, desde la conselleria de Innovación, 
Universidades, Ciencia y Sociedad Digital centramos nues-
tros esfuerzos en garantizar que las personas beneficiarias 
de las becas y de las ayudas otorgadas por la Generalitat 
puedan disponer de ellas en el momento adecuado, para 
poder facilitar así la planificación de su carrera universitaria. 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar amb la formulació de la pregunta...

Tranquil·la, que ho fa des de l’escó, el diputat. Sí, sí, passe, 
passe, passe, però que, tranquil·la, que el diputat parla des 
de l’escó.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Martínez Fuentes:

Está claro que nuevamente hace un ejercicio de esca-
pismo. Dice que en el momento adecuado, en el momento 
adecuado sería cumplir los plazos, cosa que usted no hace. Y 
es que usted, como le decía, ha ido mintiendo y engañando 
a los universitarios de forma reiterada. Usted ha implantado 
ya la mentira como uno de sus ejercicios habituales. Lo hizo 
también, y le hablaba del día de la UJI, allí también mintió, 
cuando usted dijo que... Usted siempre había dicho que 
implantaría el sistema de financiación plurianual en 2023, 
siempre lo ha dicho así. Bueno, pues mire, usted, en el diario 
de sesiones del 19 de septiembre del 2019, dijo: «necesi-
tamos un marco estable de financiación estable plurianual 
para el sistema público de las universidades valencianas». 
En el mes de octubre, eso lo decía usted en septiembre, «se 
impulsará un grupo de trabajo en el que estarán represen-
tados todos los sectores implicados, y elaborarán un docu-
mento, que presentaremos a primeros de año». Es decir, 
en 2020. Estamos en 2022, y estamos esperando ese 
documento.

Pero, mire, consellera, volviendo al tema de las becas. Sus 
excusas en el 2020 fueron la pandemia, que no tenía perso-
nal para resolverlas, eso fueron sus excusas. Y nos dijo 
que iba a tomar nota, que iba a mejorar, que adelantaba la 
convocatoria para acelerar los plazos. Eso fue lo que usted 
dijo, ¿cuál fue el resultado en el 2021? Pues, muy sencillo: 
en el 2021, en junio, acabó el curso sin la resolución de las 
becas de estudio, no las había resuelto, en junio. Llegamos 
a diciembre de 2021 con apenas el 50 % de las becas paga-
das. De transporte, 0 euros. Son datos de la intervención, 
que los puede consultar usted misma. Es decir, usted, que 
se quejaba del personal, podía ser el personal. Este año no 
podrá quejarse del personal, usted ha aumentado el 50 % 
del personal de su conselleria, ha pasado de 3,5 millones de 
euros a 5 millones de euros en gasto de personal.

Por eso, consellera, dígame, además de preocuparse usted 
de los chanchullos con la Fundación Ellis, de los chanchu-
llos que se producen, y mirar hacia otro lado en Distrito 
Digital, aparte de eso, ¿usted se preocupa de los problemas 
de los universitarios? Mire, el próximo día 30 de junio, ya le 
advierto, se lo digo ahora. El día 30 de junio se cumplirá el 
plazo para resolver las becas de este curso, por eso le hago 
la pregunta, porque quiero saber qué medidas va a tomar, 
que no me ha contestado. ¿Va a cumplir el plazo que esta-
blecen las bases que usted firmó, es decir, el 30 de junio? ¿O 
va a volver a engañar a los estudiantes universitarios y resol-
verlas cinco meses más tarde de lo que usted aprueba, de 
lo que usted marca? Incluso pagando las que se van a apro-
bar este año, incluso en 2023, como ha hecho este año. 
Conteste, consellera, ¿va a cumplir los plazos o va a volver y a 
seguir engañando a los estudiantes? (Aplaudiments) Díganos 
medidas concretas.
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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, té 
la paraula l’honorable consellera.

Quan vullga, senyoria.

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

Gracias.

Señor Martínez, desde luego lo que le felicito es por su capa-
cidad de relacionar conceptos que no tienen nada que ver 
unas cosas con otras. El plan de financiación, las becas, Distrito 
Digital, el nodo Ellis. En fin, hemos hecho un amplio reco-
rrido por distintas competencias. Pero yo voy a contestarle a la 
pregunta que me ha traído hoy aquí, y es el tema de la gestión 
de las becas. Pues le repito que esta conselleria es comple-
tamente consciente de la importancia del correcto funcio-
namiento del sistema de becas. Es importante porque facilita 
que los estudiantes puedan acceder a una educación supe-
rior. Siendo esta una de las razones por la cual se trabaja de 
una manera constante para mejorar la tramitación y la gestión 
en distintos aspectos, que siempre se pueden mejorar, efec-
tivamente. Debe usted saber que se está trabajando, le voy a 
contestar a medidas concretas respecto a las becas, que se está 
trabajando en una revisión completa y gradual... (Veus)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Senyories, per favor.

La senyora consellera d’Innovació, Universitats, Ciència i 
Societat Digital:

De las distintas órdenes de bases por las que se regulan las 
ayudas, para agilizar y simplificar su tramitación. Así como 
para ampliar y perfilar más adecuadamente el número de 
beneficiarios de estas ayudas, que, efectivamente, son más, 
hay una dotación más grande de dinero. Tener más dinero 
para los presupuestos no implica destinarlos a las becas, 
no tiene nada que ver. Compare usted los más de 25 millo-
nes de euros que se destinan a las becas ahora, sus seis 
modalidades, y las que se destinaban antes de que entrara 
el Botànic a formar gobierno. Además, se ha establecido 
un calendario para las distintas convocatorias de becas y 
ayudas. Para que, de manera coordinada con las universida-
des y el Ministerio, tanto las convocatorias como sus corres-
pondientes resoluciones de concesión se adapten al curso 
académico y a las necesidades del estudiantado, que, efecti-
vamente, es importante.

A este respecto cabe recordar, como sabrá su señoría, que el 
ministerio ha procedido recientemente a modificar su calen-
dario de becas, lo que facilitará el ajuste del calendario de 
las becas complementarias, gestionadas por esta conselleria. 

Pero también estamos trabajando de manera constante en la 
mejora e implementación de nuevas aplicaciones informáti-
cas de gestión de becas, que contribuyen a mejorar la trami-
tación de las mismas. Y, a su vez, también se han incremen-
tado los recursos humanos destinados a la gestión de becas 
y ayudas, de manera que se puedan tramitar más ágilmente. 
Por lo tanto, estas medidas son las que nos permitirán aten-
der el crecimiento de solicitudes, resultado del aumento de 
personas susceptibles de ser beneficiadas con estas becas y 
ayudas, como consecuencia de las revisiones realizadas en 
las distintas órdenes de bases y convocatorias, y del incre-
mento del presupuesto destinado a las becas.

Las modificaciones que se llevan a cabo tienen un obje-
tivo, siguiendo los valores que marca la hoja de ruta de este 
Consell, y que no es otro que posibilitar el acceso a las becas 
de un mayor número de alumnado, considerando especial-
mente un colectivo de personas vulnerables por razón de 
violencia de género, discapacidad o asilo internacional. Por 
poner un ejemplo, en los casos concretos de la beca salario, 
los estudiantes de cualquier curso podrán solicitarlas inde-
pendientemente de si la habían obtenido el año anterior o no. 
Así como alumnos, también, de los másteres habilitantes. Y 
todo ello unido al aumento del número de modalidades, como 
digo, de las convocatorias, consecuencia de las modificacio-
nes introducidas por el gobierno del Botànic. Como las que 
afectan a la línea 1.313, que son las becas alumnado a ense-
ñanzas universitarias y estudios superiores, que han pasado 
de tener tres modalidades en 2015 a seis en las actuales.

En definitiva, señor Martínez, que este gobierno y la conse-
lleria de Innovación, Universidades, Ciencia y Sociedad 
Digital han tomado, y seguirán tomando, las medidas nece-
sarias para que nadie quede atrás en la educación superior 
por motivos económicos. Yo lo he dicho muchas veces, es 
una cuestión de justicia social. Y lo cierto es que la conselle-
ria, pues, ha eliminado las barreras para adaptar el sistema 
de becas a la realidad y a las necesidades del estudiantado 
universitario. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.428, que formula el diputat 
José María Llanos, del Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana, al Consell, sobre convenis i subvencions.

La resposta serà substanciada per la consellera d’Innovació, 
Universitats, Ciència i Societat Digital.

Si és tan amable, senyor. Li done la paraula.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Llanos Pitarch:

Gracias, señora presidenta.

Señora Pascual, las universidades públicas de la Comunidad 
Valenciana, lejos de sus funciones social, docente e 


